
 پس از وقوع حادثه ریزش ساختمان متروپل در 
آبادان چه اقداماتی برای جلوگیری از آسیب بیشتر و 

کمک به آسیب دیدگان و قربانیان انجام شد؟
در زمانی که حادثه متروپل در آبادان رخ داد بنده در تهران 
حضور داشتم به محض شنیدن خبر حادثه موضوعات مختلفی 
را پیگیری کردیم. در ابتدا ما با مدیریت بحران وزارت کشور 
تماس گرفتیم و پس از آن از وزیر کشور درخواست کردیم که 
امکانات لازم برای مدیریت بحران را به منطقه اعزام کنند. از 
طرف دیگر ما تماس هایی با فوریت های پزشکی برقرار کردیم 
و درخواست کردیم اقدامات لازم در این زمینه صورت بگیرد. 
بلافاصله  دو بالگرد از فوریت های پزشکی و آمبولانس هایی که 
در دانشگاه علوم پزشکی مستقر بودند به منطقه اعزام شدند تا 
به آسیب دیدگان حادثه کمک کنند. بنابراین در اولین فرصت 

امکاناتی که لازم بود به منطقه گسیل 
شد تا به آسیب دیدگان حادثه کمک 
رسانی شود. ما با هلال احمر و آقای 
کولیوند نیز تماس گرفیتم و از هلال 
احمر خواستیم نیروهای خود را به 
محل حادثه اعزام کنند و اقدامات 
لازم را در این زمینه انجام بدهند که 
دستورات لازم داده شد. ما با سازمان 
بنادر کشور که دارای تجهیزات خوبی 
برای چنین مواقعی است نیز تماس 
گرفتیم و از آنها خواستیم که امکانات 
خود را در اختیار ما قرار بدهد. موضوع 
مهم دیگری که در این زمینه در دستور 
کار قرار گرفت استفاده از تجربیاتی 
بود که در حادثه پلاسکو به دست 
آمده بود. به همین دلیل ما با شهردار 
تهران تماس گرفتیم و از آقای زاکانی 
خواستیم در زمینه همکاری آتش 
نشانی تهران همکاری های لازم را با 
ما داشته باشند. آتش نشانی تهران 
نیز35 نیروی باتجربه و متخصص خود 
را با تجهیزات کامل به محل حادثه در 
آبادان اعزام کرد. مشکلی که در این 
زمینه وجود داشت این بود که به دلیل 
وجود ریزگردها و آب و هوای نامساعد 
در آبادن امکان اینکه این نیروهای 
متخصص به صورت هوایی وارد آبادان 

شوند وجود نداشت و به همین دلیل این نیروها به صورت زمینی 
به محل حادثه اعزام شدند. تلاش ما این بود که کلانشهرهایی 
که درباره چنین حوادثی دارای تجربه بودند به محل حادثه 
اعزام شوند تا از تجربیات آنها استفاده شود. ما با دکتر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی نیز گفت وگو داشتیم که ایشان 
این موضوع را در صحن علنی مجلس مطرح کردند و دستورات 
لازم را به کمیسیون عمران مجلس برای بررسی موضوع و کمک 

رسانی به آسیب دیدگان صادر کردند. 
 آیا بررسی های کمیسیون عمران از دلایل حادثه 

آغاز شده است؟ چه نتایجی داشته است؟

5نفر از اعضای کمیسیون عمران مجلس به همراه معاون 
مسکن وزارت راه و شهرسازی و رئیس سازمان نظام مهندس 
کشور و هیات مدیره سازمان نظام مهندسی کشور در آبادان 
حضور پیدا کردند و از محل حادثه بازدید میدانی انجام دادند. 
پس از آن در محل ساختمان نظام مهندسی آبادان جلسه ای 
در همین زمینه برگزار شد و دستورات لازم داده شد. گروه های 
مستند ساز و خبرنگار در منطقه حضور دارند و همه مسائل را 
بررسی می کنند و در اختیار افکار عمومی جامعه قرار می دهند. 
بدون تردید نتایج بررسی های کمیسیون عمران مجلس در 
اختیار نمایندگان مجلس شورای اسلامی قرار خواهد گرفت 
و این موضوع در صحن علنی مجلس شورای اسلامی مورد 
بررسی قرار خواهد گرفت. واقعیت این است که برخی از 
امکانات در استان خوزستان وجود نداشت و به همین دلیل 
امدادگران با چالش های زیادی 

مواجه شدند. 
 برخی از نیروهای مستقر در 
محل حادثه از کمبود امکانات 
داشتند.  گلایه  امدادرسانی 
آیا نهادهای مسئول، دولت و 
نهادهای امدادرسانی به موقع 
مسئولان  کردند؟آیا  عمل 
ابعاد  به  اهتمام جدی نسبت 
و  داشتند  حادثه  مختلف 
دادند  انجام  که  تلاش هایی 

چاره ساز بود؟
برخی از تجهیزات در محل حادثه 
وجود نداشت. در پیگیری هایی 
که ما انجام دادیم به این نتیجه 
رسیدیم که برخی از ابزارهایی که 
برای امدادرسانی لازم است حتی 
وجود  نیز  خوزستان  استان  در 
ندارد. به عنوان مثال ما به دستگاه 
بتن بر پی700 نیاز داشتیم که 
تنها در استان هایی وجود داشت 
که دارای معادن بودند و در معادن 
از آنها استفاده می شد. سازه های 
فروریخته در محل حادثه بزرگ و 
سنگین بود و به همین دلیل این 
نیاز وجود داشت که این سازه ها را از 
طریق بتن بر برش بدهند. متأسفانه 
این تجهیزات در استان خوزستان وجود ندارد. با تلاش هایی که 
در این زمینه صورت گرفت ما تنها موفق شدیم دو دستگاه بتن 
بر را در صنایع فولاد خوزستان پیدا کنیم که این دو دستگاه را 
به محل حادثه انتقال دادیم. بااین وجود این دستگاه ها برای 
ما کارساز نبودند و نتوانستیم از آنها استفاده کنیم. به همین 
دلیل ما از وزارت صمت درخواست کردیم که یک دستگاه 
بتن بر را از معادن کشور در اختیار ما قرار بدهند. در این زمینه 
لازم می دانم از آقای حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهور 
تشکر کنم که در کوتاه ترین زمان بررسی کردند و مشخص 
شد که در استان یزد چنین دستگاهی وجود دارد و به همین 

دلیل این دستگاه به محل حادثه در آبادان فرستاده شد. اینکه 
برخی مردم و امدادگران تا حدودی از وضعیت امکانات گلایه 
دارند صحیح است. به هر حال حادثه بزرگی رخ داده و مردم 
در این حادثه عزیزان خود را از دست داده اند. نکته دیگری که 
در شرایط کنونی وجود دارد این است که سازه های موجود 
وضعیت مطمئنی ندارد و هر لحظه احتمال ریزش آنها وجود 
دارد که در صورت چنین اتفاقی احتمال افزایش شمار قربانیان 
وجود خواهد داشت. به همین دلیل ما در مقابل جان مردم و 
امدادرسان مسئولیت داریم و نباید شرایطی پیش بیاید که به 
دلیل بی احتیاطی و یا عملکرد نادرست تعداد قربانیان این حادثه 

تلخ افزایش پیدا کند. 
 خطر ریزش سازه های موجود به چه اندازه جدی 
است و این خطر به چه میزان جان شهروندان آبادانی 

را تهدید می کند؟
برخی که از دور به ماجرا نگاه می کنند این سوال را مطرح 
می کنند که چرا سازه های موجود را تخریب نمی کنند تا به 
افراد دیگری آسیب وارد نشود. این در حالی است که ما هنوز 
احتمال می دهیم فرد و یا افرادی زیر آوار زنده باشند. به همین 
دلیل تا زمانی که این احتمال وجود داشته باشد ما سازه های 
دیگر را تخریب نمی کنیم. حتی اگر احتمال داده شود یک نفر 

هم ممکن است زیر آوار گرفتار شده 
باشد ما دستور تخریب سازه را صادر 
نمی کنیم تا آن فرد زنده را نجات 
بدهیم. این نگاهی است که در شرایط 
کنونی بر وضعیت امدادرسانی حاکم 
است و همه مسئولان آبادان و کشور 
به دنبال این هستند که امیدها نسبت 
به زنده بودن برخی افراد در زیر آوار 
را جدی بگیریم و آن را دنبال کنیم تا 
اطمینان حاصل شود. ما نمی توانیم 
این ریسک را بپذیریم که در حالی 
که سازه ها وضعیت ناپایداری دارند 
دست به آواربرداری بزنیم و جان 
افراد دیگری را به خطر بیندازیم. به 
همین دلیل ما باید در مرحله نخست 
سازه ها را استحکام بدهیم و در یک 
وضیعت پایدار قرار بدهیم و پس از 

آن آواربرداری را انجام بدهیم. 
شما  که  بررسی هایی  در   
درباره دلایل وقوع این حادثه 
نتایجی  چه  به  داده اید  انجام 
مقصر  اید؟  کرده  پیدا  دست 
کسانی  حادثه چه  این  واقعی 

هستند؟
نمی توان  هنوز  زمینه  این  در 
پیشداوری کرد و این موضوعی است 

که مراجع قضایی باید به آن رسیدگی کنند. من در تذکر 
اضطراری خود در صحن علنی مجلس سه نهاد و ارگان را مورد 
خطاب قرار دادم. نخست شهرداری است که در این زمینه 
مقصر است. شهرداری آبادان باید در این زمینه دستور توقیف 

ساخت این مجتمع را می داد و نباید اجازه می داد روند ساخت 
و ساز در این مجتمع ادامه پیدا کند که متأسفانه این اتفاق رخ 
نداده است و در این زمینه شهرداری کوتاهی کرده است. این 
در حالی است که سازمان نظام مهندسی هشدارهای لازم را 
به شهرداری داده بود. نهاد دوم سازمان نهاد مهندسی است 
که سه بار به شهرداری اخطار داده بوده، اما شهرداری تمکین 
نمی کرده است. به همین دلیل این نهاد باید از طریق مراجع 
قانونی موضوع را پیگیری می کرده و مسئولان شهرداری 
را مجبور به پاسخگویی می کرده که این اتفاق نیز رخ نداده 
است. سازمان نظام مهندسی می توانست درباره این موضوع به 
نهادهای بالادستی شهرداری آبادان این گزارش را ارائه می داد 
تا نهادهای بالادستی با متخلفانی که در شهرداری حضور 
داشتند برخورد می کرد. متأسفانه سازمان نظام مهندسی تنها 
به نوشتن یک نامه اکتفا کرده و پیگیری های دیگر را انجام 
نداده که باید این کار را انجام می داد. به هر حال سازمان نظام 
مهندسی نسبت به جان انسان ها تعهد دارد و به واسطه همین 
تعهد می توانست این موضوع را به صورت جدی پیگیری کند تا 
چنین فاجعه ای رخ ندهد. در صورتی که سازمان نظام مهندسی 
از این راه به نتیجه نمی رسید باید نسبت به عملکرد شهرداری 
و مالک ساختمان متروپل به مراجع قانونی شکایت و به صورت  
قضایی موضوع را پیگیری می کرد که 
متأسفانه در این زمینه نیز کوتاهی 
صورت گرفته است. نهاد سومی که 
در وقوع این حادثه نقش داشته اداره 
کل راه و شهرسازی استان خوزستان 
به عنوان نهاد عالیه نظارتی بوده که 
باید نسبت به این موضوع حساسیت 
بیشتری از خود نشان می داده است. 
براساس ماده35 شهرداری و مالک 
باید ملزم به گرفتن ناظر از سازمان 
نظام مهندسی می شدند که این اتفاق 
نیز رخ نداده است. در نتیجه اداره راه 
و شهرسازی استان خوزستان نیز به 
عنوان نهاد عالی نظارتی در این زمینه 
کوتاهی کرده است. ما در آینده همه 
بررسی های لازم را در این زمینه انجام 
خواهیم داد و مقصران اصلی حادثه را 
شناسایی می کنیم و همه مقصران را 
به مراجع قانونی معرفی خواهیم کرد. 
سازمان نظام مهندسی گزارش سه 
ناظر خود را به شهرداری داده بوده که 
شهرداری نسبت به توقف ساخت این 
مجتمع تمکین نکرده است. ما هنوز 
نمی توانیم به صورت قطعی در این 
زمینه اظهارنظر و پیش داوری کنیم 
که در این حادثه چه کسانی مقصر 
بوده اند. باید منتظر ماند تا تحقیقات نهایی در این زمینه تکمیل 
شود و نتیجه تحقیقات به نهادهای نظارتی و مجلس شورای 
اسلامی ارسال شود تا تصمیم گیری های نهایی درباره مسببان 

این حادثه در مراجع ذی صلاح گرفته شود. 
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قوانین سختگیرانه تصویب شود 

مجلس می تواند قوانین شاخص  های انقلابی گری را تحت 
عنوان قانون تعارض منافع تصویب کند؛ مجلس مانند شفافیت 
آرا، آن را به سایر ارگان و نهاد ها تعمیم ندهد. مجلس برای 
نمایندگان و خانواده های درجه یک آنها قانون سختگیرانه 
تعارض منافع تعریف کند و بگوید هرکسی از این قوانین 
عدول کرد دیگر »انقلابی« نیست و باید با او برخورد شود. 
انقلابی بودن باید قانون شود. یعنی کسی که نماینده مجلس 
می شود، حق ندارد از امکانات دولتی استفاده کند یا ثروتش را به 
شکل های غیرمشروع افزایش دهد، حق ندارد در کار اقتصادی 
شرکت کند. زمانی که اینها قانون شود، دیگر نمی توانند بگویند 
این زندگی خصوصی من است و نباید در آن دخالت کنید. 
کسی که نماینده پارلمان جمهوری اسلامی می شود و خودش 
را انقلابی معرفی می کند، طبیعتا شاخص ها و ارزش های دینی 
و اجتماعی دارد. برخی معتقدند مسئولان در رفاه هستند و 
حال آنها را درک نمی کنند. اگر شاخص ها تبدیل به قانون شود، 
وقتی افراد می خواهند نماینده مجلس شوند می دانند که نباید 
چندصد میلیون تومان وام بگیرند، می دانند نمی توانند وام 
خانه بگیرند، نباید حقوقشان از یک حدی بیشتر باشد و... وقتی 
شرایط سختگیرانه ای حاکم شود، دیگر می دانند اگر نماینده ای 
به دنبال منفعت باشند می دانند که باید برود کار خصوصی و 
شخصی خودشان را راه بیندازند. اگر افراد بدانند مثلا هنگام 
نماینده شدن حقوق بسیار کمی دارند، نباید از امکانات دولتی 
استفاده کنند، نمی توانید در تعطیلات با خانواده سفر خارجی 
بروید، نمی توانند نزدیکانشان را بدون قانون استخدام دستگاه ها 
کنند و از رانت های مختلف استفاده کنند یا بعد از پایان دوره 
نمایندگی بروند در وزارتخانه ها استخدام شوند. طرف معلم 
بوده و بعد از پایان دوره نمایندگی به پاس نمایندگی استخدام 
وزارت یکی از وزارتخانه ها تخصصی شده، خب با کدام تخصص؟ 
اگر مدعی انقلابی گری هستند این قوانین را برای خودشان 
مشخص کنند، آن وقت ببینید باز هم برای نماینده شدن 
میلیارد ها تومان هزینه تبلیغات برای رای آوری می کنند یا نه! 
مثلا در پارلمان سوئد نمایندگان باید از حمل و نقل عمومی 
استفاده کنند. آنجا می دانند که نماینده شدن برای منفعت 
نیست و فقط خدمت رسانی به مردم است و می دانند حقوق 
چندانی دریافت نمی کنند و پارلمان صرفا چند خودرو برای 
تشریفات دارد، اما اینجا برخی به محض نماینده شدن می گویند 
باید ماشین خوب به ما بدهند، باید به ما وام خرید خانه بدهند، 
نمی گویم بد است، اما وقتی می گویید انقلابی هستیم نباید 
این کار را انجام بدهیم. انقلابی بودن به این معناست که برای 
مردم رفاه ایجاد کنید تا همه در رفاه باشند، وقتی بخش زیادی 

از مردم یارانه بگیر هستند، یعنی توانایی سفر خارجی ندارند. 

استاندار تهران:
تهران از امن ترین استان های کشور است

استاندار تهران گفت: برنامه ریزی ویژه ای برای طرح جوانی 
جمعیت و حمایت از قانون خانواده انجام شده است و در تمامی 
کارها محوریت را به گروه های مردمی و جهادی می دهیم تا از 
این ظرفیت، بیشترین بهره را ببریم. محسن منصوری در جلسه 
شورای اداری استان تهران با تاکید بر اینکه »در سطح تهران 
وفاق، همدلی و هماهنگی بین تمام ارکان  مدیریتی و حاکمیتی 
وجود دارد«، اظهار کرد: اعضای دولت و نمایندگان دولت و 
تمامی دستگاه ها با هم همراه و پیگیر مشکلات کشور هستند. 
در حوزه امنیت نیز از نظر شاخص های امنیت وضعیت خوبی 
داریم و استان تهران یکی از امن ترین استان های کشور است. 
البته این به این معنا نیست که در سطح استان هیچ اتفاقی 
نمی افتد، ولی در اتفاقات مهم مثل قطع سامانه سوخت مدیریت 
خوبی انجام شد و عملکرد همکارانم در عادلانه سازی یارانه ها 
کار بزرگی بود که با اعتماد مردم به دولت، موضوع عادلانه سازی 
یارانه ها در تهران با کمترین حاشیه ای انجام شد. وی افزود: 
تمرکز زدایی از سطح شهر تهران شروع شده است. تشکیل 
فرماندهی های ویژه در شرق و غرب استان تهران را پیگیری 
کرده ایم. در حوزه اقتصادی در سال۱۴00 کاهش مستمر نرخ 
بیکاری را در استان تهران داشتیم و تمام تعهدات در حوزه 
اشتغال محقق شد. همچنین ۱۲0 درصد تحقق اشتغال در 
استان تهران به وجود آمد و بیکاری در استان به زیر ۶ درصد 
رسید که پایین نرخ بیکاری در کشور است. در این دولت حدود 
۴00 واحد تولیدی کامل احیا شد و بعضی از گره های 50 ساله 
صنعت استان تهران در این دولت بازگشایی شد. با توجه توجه 
شعار سال و دستور رئیس جمهوری، هزار هکتار توسعه پارک 
و علم و فناوری تصویب و ابلاغ شده است. منصوری تصریح 
کرد: بسیاری از دستگاه های حاکمیتی و امنیتی در سطح 
استان تهران عمق و امتدادی ندارند، از این رو یکی از کارهای 
فوری، تغییر مدل و ساختارهای سیاسی، حکمرانی و اجرایی 
است؛ چراکه ما به یک نظام حاکمیتی یکپارچه در استان تهران 
نیاز داریم و در حوزه عمرانی تکمیل پروژه های نیمه تمام را در 
اولویت قرار دادیم و از ظرفیت های داخلی شهرهای اطراف 
استفاده کرده ایم. در زمینه تکمیل شبکه حمل و نقل ریلی و 
الحاق آن به متروی تهران، پیگیری های جدی صورت گرفته 
است، با ساخت وسازهای غیر مجاز مقابله شده و ساماندهی لازم 
در حال شکل گیری است. استاندار تهران یادآور شد:  در زمینه 
اقدامات استانداری در حوزه فرهنگی - اجتماعی، ساماندهی 
معتادان متجاهر در حال پیگیری است. برنامه ریزی ویژه ای 
برای طرح جوانی جمعیت و حمایت از قانون خانواده انجام 
شده و تقسیم کار صورت گرفته است. در تمامی کارها محوریت 
را به گروه های مردمی و جهادی می دهیم تا از این ظرفیت 
بیشترین بهره را ببریم. وی تاکید کرد: خوشبختانه لشکری از 
جوانان انقلابی در بدنه دولت مستقر شدند. جوان سازی در بدنه 
مدیریتی رخ می دهد. تعداد زیادی از مدیران ما جوان هستند. 
تسلط، تعهد، ظرفیت و توان مدیریتی در کنار جوانی مدنظر 
قرار گرفته است. البته در حوزه هایی مانند تأمین برق می طلبد 
که وزارت نیرو اقداماتی انجام دهد. مسأله آلودگی هوا و مسائل 
ناشی از آن و همچنین حمل و نقل و حل معضل ترافیک نیز 

نیازمند یاری هیأت دولت است.

جستــــار
عباس سلیمی نمین: 

 پایداری ها در خدمت ضربه زنندگان 
به اصولگرایی هستند 

یک فعال سیاسی اصولگرا درباره ائتلاف پایداری ها و نمایندگان 
اصلاح طلب در مجلس گفت: گاهی آزمون هایی برای ما روشن 
می کند که چقدر درست حرکت می کنیم. شاید برخی عزیزان در 
رأس سیاسی یک ارزیابی داشته باشند که متأثر از برخی بازیگران 
حرفه ای در سیاست نیستند، اما آنها باید در برخی مقاطع زمانی 
جایگاه خودشان را مورد بررسی و توجه جدی قرار دهند. عباس 
سلیمی نمین افزود: جریان جبهه پایداری بحث خلوص و پالایش 
را در جریان اصولگرایی مطرح می کرد، اما الان می بینیم مواضعی 
اتخاذ می کند که جای تأمل دارد، چون به جای اتخاذ بیشترین 
جبهه گیری در برابر برخی جریانات سیاسی، با کسانی رویارویی 
می کند که کاملا باید با آنها همراهی نشان دهد. این تحلیلگر مسائل 
سیاسی یادآور شد: جناب آقای آقاتهرانی بعد از پایان انتخابات 
مجلس مطرح کرد که »تا به حال مخالف آقای قالیباف بودم و تلاش 
کردم او در لیست نباشد، اما حالا که انتخابات برگزار شد من با آقای 
قالیباف همراه خواهم بود و کاملا از ریاست او در مجلس حمایت 
خواهم کرد«، اما امروز متأسفانه مشخص شد دوستانی که ما به 
آنها در جبهه پایداری امیدوار بودیم که نیرو های تندرو را کنترل 
کنند، نه تنها چنین رویکردی را از آنها شاهد نیستیم بلکه مشخص 
می شود که از اعتبار دوستان خوبی مثل آقای آقاتهرانی عناصر 
دیگری که هیچ قابل دفاع نیستند دارند سوءاستفاده می کنند و 
آنها را در کنار نیرو های اصلاح طلب قرار می دهند. وی ادامه داد: 
به جای آنکه آقای آقاتهرانی نیرو های تندرو را هدایت کند تا با 
عناصر پرمساله هم موضع نشوند. معتقدم هرچه مسائل سیاسی ما 
پیچیده تر می شود، باید بر دقت ما نیز افزوده شود، اما چنین حالتی 
را شاهد نیستیم. سلیمی نمین اظهار کرد: نه تنها آقایان جبهه 
پایداری در خدمت پالایش جریان اصولگرایی نیستند بلکه کاملا 
در خدمت نیرو های ضربه زننده به اصولگرایی قرار دارند. نگاهی 
آماری به آرای انتخابات هیات رئیسه مجلس موضوع را بهتر روشن 
می کند. فراکسیون اصولگرایان در مجلس ۲30 عضو دارد که در 
دو سال گذشته اجماعی رأی می دادند و آقایانی همچون آقای 
آقاتهرانی اعلام می کردند رأی شان به ریاست آقای قالیباف است، 
اما این دوره تعداد آرای کسانی که در برابر آقای قالیباف ایستادند 
نشان می دهد رأی آنها با رأی اصلاح طلبان کاملا در یک مسیر قرار 
دارد. وی عنوان کرد: آیا واقعا نگاه آقایان به مدیریت این است؟ با 
این نگاه به هیچ وجه نمی توانند عناصر معتدل را با خود همراه 
کنند. این شایسته نیست، ضمن آنکه خوب شد این آقایان وزن 
کشی کردند و دیدند که دیگران درباره آنها چگونه می اندیشند. 
این فعال سیاسی اصولگرا اذعان کرد:  چنین وزن کشی هایی 
به لحاظ حیثیتی به آنها ضربه می زند در حالیکه آنها خودشان 
متعلق به خودشان نیستند بنابراین نباید به قرار گرفتن در چنین 
شرایطی راضی شوند. در عین حال آنها به عنوان یک نیروی اصولگرا 
ارزیابی می شوند و این بی اعتباری که برای اصولگرایی رقم می زنند 
ارزنده نیست. گرچه قرار گرفتن در چنین شرایطی ضربه به آنها 
می زند، اما در عمل این ضربه به کل اصولگرایی وارد می شود. وی 
بیان کرد: افرادی که به هیچ وجه مدیر شناخته نمی شوند و قادر 
نیستند مسائل پیچیده را مدیریت کنند نباید خودشان مرتب 
را در ترازوی سنجش قرار بدهند. هر کسی می تواند در جایگاه 
خودش بسیار تأثیرگذار باشد، ولی بعضی عناصر شخصیت آنها 
را تخریب می کنند، در حالی که آنها می توانند در عرصه دیگری 
بسیار مفید باشند و مقبولیت خاص خود را داشته باشند. ما هم 
مدیر می خواهیم و هم شخصیت اخلاقی که بتواند در موقعیت های 
ضروری وارد میدان شود و تأثیرگذاری خاص خودش را داشته 
باشد. سلیمی نمین تصریح کرد: بعضی اوقات حمایت ها نه به 
دلیل آن است که افراد آنها را مدیر می دانند بلکه به دلیل آن است 
می خواهند از آنها سوءاستفاده کنند. یعنی بخش اعظم آرای شان از 
جانب کسانی است که قصد سوءاستفاده دارند. به عبارت روشن تر 
اصلاح طلبان اعتقاد ندارد که آقای آقاتهرانی مدیر شایسته ای است. 
در واقع اصلاح طلبان آقای آقاتهرانی را به لحاظ خط و ربط سیاسی 
و به لحاظ مدیریت مناسب نمی دانند، اما فقط به این دلیل به آقای 
آقاتهرانی رأی دادند که بتوانند از ایشان برای بر هم زدن روندی که 

می تواند اصولگرایان را در مجلس موفق کند، سوءاستفاده کنند. 
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آرمان ملی-  احسان انصاری: فاجعه ریزش ساختمان متروپل در حالی رخ داد که پس از حادثه پلاسکو کارشناسان نسبت به وجود ساختمان هایی با وضعیت مشابه هشدار داده بودند. با این وجود هشدارها جدی گرفته نشد و اقدامات 
لازم صورت نگرفت تا دوباره انسان های بی گناه به دلیل بی توجهی و بی کفایتی برخی جان خود را از دست بدهند. در روزهای اخیر مردم ایران نسبت به این موضوع واکنش های متفاوتی نشان داده اند و مطالبه اصلی آن برخورد قضائی 
و جدی با مقصران این حادثه تلخ و هولناک بوده است. »آرمان ملی« برای بررسی آخرین جزئیات این حادثه دلخراش  با جلیل مختار نماینده مردم آبادان گفت وگو کرده است. مختار در این زمینه به »آرمان ملی« گفت: »شهرداری 
آبادان باید در این زمینه دستور توقیف ساخت این مجتمع را می داد و نباید اجازه می داد روند ساخت و ساز در این مجتمع ادامه پیدا کند که متأسفانه این اتفاق رخ نداده است. این در حالی است که سازمان نظام مهندسی هشدارهای 
لازم را به شهرداری داده بود. نهاد دوم سازمان نهاد مهندسی است که سه بار به شهرداری اخطار داده بوده اما شهرداری تمکین نمی کرده است. به همین دلیل این نهاد باید از طریق مراجع قانونی موضوع را پیگیری می کرده و مسئولان 
شهرداری را مجبور به پاسخگویی می کرده که این اتفاق نیز رخ نداده است. سازمان نظام مهندسی می توانست درباره این موضوع به نهادهای بالادستی شهرداری آبادان این گزارش را ارائه می داد تا نهادهای بالادستی با متخلفانی 

که در شهرداری حضور داشتند برخورد می کرد. متأسفانه سازمان نظام مهندسی تنها به نوشتن یک نامه اکتفا کرده و پیگیری های دیگر را انجام نداده که باید این کار را انجام می داد.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی
نماینده سابق مجلس

در پیگیری هایی که 
انجام دادیم به این نتیجه 
رسیدیم که برخی از 
ابزارهایی که برای 
امدادرسانی لازم است 
حتی در استان خوزستان 
نیز وجود ندارد. به عنوان 
مثال ما به دستگاه بتن بر 
پی700 نیاز داشتیم که 
تنها در استان هایی وجود 
داشت که دارای معادن 
بودند و در معادن از آنها 
استفاده می شد. سازه های 
فروریخته در محل حادثه 
بزرگ و سنگین بود و به 
همین دلیل این نیاز وجود 
داشت که این سازه ها را از 
طریق بتن بر برش بدهند. 
متأسفانه این تجهیزات در 
استان خوزستان وجود 
ندارد

برخی که از دور به ماجرا 
نگاه می کنند این سوال 
را مطرح می کنند که 
چرا سازه های موجود 
را تخریب نمی کنند تا 
به افراد دیگری آسیب 
وارد نشود. این در حالی 
است که ما هنوز احتمال 
می دهیم فرد یا افرادی 
زیر آوار زنده باشند. به 
همین دلیل تا زمانی که 
این احتمال وجود داشته 
باشد ما سازه های دیگر 
را تخریب نمی کنیم. حتی 
اگر احتمال داده شود یک 
نفر هم ممکن است زیر 
آوار گرفتار شده باشد ما 
دستور تخریب سازه را 
صادر نمی کنیم تا آن فرد 
زنده را نجات بدهیم

 سیاست خارجی ایران در ماه های اخیر توانسته موفق عمل 
کند و آیا گام های صحیحی در حال برداشته شدن است؟

باید توجه داشت که در ماه های اخیر توجه در سیاست خارجی ایران به 
سمت مولفه های دیگری بوده و یک تغییر نگرش ایجاد شده است. اساس 
کار ایران امروز بر ارتباط با همسایگان و سایر کشورهای منطقه است و این 
مسیر مشخصا با توجه به برخی نکات می تواند دستاوردهای بسیار خوبی 
داشته باشد. یکی از این دستاوردها مشخصا این است که از ظرفیت هایی 

که در گذشته مغفول مانده بود امروز می توان بهره برد و زمینه های 
جدیدی برای همکاری ایجاد کرد. یکی از اقدامات دولت سیزدهم در عرصه 
سیاست خارجی که کم تر به آن توجه شده بود، تعامل با ترکمنستان بود 
زیرا در سال های اخیر مشکلاتی ایجاد شده بود و همین امر سبب شده 
بود تا فروش گاز و تجارت فیمابین با خلل مواجه شود که در تعامل با این 
کشور، این مشکلات حل و فصل شد. از سوی دیگر نیز تنش هایی که میان 
جمهوری آذربایجان و ایران ایجاد شده بود تا حدودی حل و فصل شد و 

حداقل از حالت پرتنش خارج شد و طرفین به این سمت حرکت کردند تا 
بتوانند همکاری هایی داشته باشند. این اقدامات نشان می دهد که سیاست 
تنش زدایی از منطقه به خوبی در دستور کار قرار گرفته است و همین 
کشورهای کوچک پیرامونی نیز ظرفیت هایی دارند که می توان از آن ها 
بهره برد و به موفقیت هایی رسید که به نظر می رسد این مسیر را می خواهد 

ادامه دهد و با سایر کشورها نیز چنین تعاملی داشته باشد. 
 این گام های مثبت می تواند در خصوص سایر کشورهای 

منطقه نیز برداشته شود؟
ایران توانسته است برخلاف گفته ها تعامل خوبی با عراق داشته باشد و 
این تعامل ها به سمت همکاری نیز سوق پیدا کرده است و از برخی مراحل 
سخت عبور کرده ایم.امارات نیز خود پیش دستانه به سمت ایران آمده است 
و مقامات بلندپایه این کشور به ایران آمده اند تا روابط خود را با ایران تقویت 
کنند که این نیز یک اتفاق خوب در ماه های اخیر است. آقای رئیسی از 
ابتدای عمر دولتش عنوان داشته بود که بازسازی روابط با همسایگان جزو 
اولویت  های سیاست خارجی دولت سیزدهم است. با چنین شعار، نگرش 
و رویکردی در حوزه دیپلماسی باید این دست روابط در دستور کار قرار 
گیرد تا دولت بتواند سیاست منطقه ای خود را تقویت کند. ضمنا تلاش 
برای ارتقای دیپلماسی اقتصادی هم می تواند از اهداف سفر به کشورهای 
منطقه باشد. اتفاقا در زمانی که دونالد ترامپ بعد از خروج از برجام سیاست 
فشار حداکثری و تحریم های بی سابقه را علیه ایران اعمال کرد شاهد 
کم کاری های اماراتی ها در تداوم روابط تجاری با ایران بودیم، به خصوص 
اینکه یکی از منابع اصلی بازار ارزی کشور به دبی و ابوظبی باز می گردد. لذا 
در همان زمان در مجلس دهم مطرح بود که عمان پتانسیل بسیار بالایی 
برای جایگزینی امارات متحده عربی دارد. اکنون که شاهد صدور دستور 
سلطان عمان برای ارتقای روابط تجاری، اقتصادی و دریایی این کشور با 
ایران هستیم و به موازاتش سفر وزیر نفت را هم به عمان می بینیم این مهم 
یک پالس مثبت از سوی مسقط به تهران همزمان با سفر آقای رئیسی به 
عمان است که در کنار روابط سیاسی و دیپلماتیک بتوان موتور مناسبات 
تجاری و اقتصادی بین دو کشور را هم به شکل جدی تر از قبل روشن کرد. 
به ویژه آنکه دولت سیزدهم نیم نگاه بسیار پررنگی برای ارتقای دیپلماسی 
اقتصادی در تقویت روابط منطقه ای خود با همسایگان دارد. در این بین 
باید همکاری های لازم بین ایران و عمان در بنادر دو کشور تقویت شود. 

 توقف مذاکرات ایران و عربستان ممکن است در عرصه احیای 
برجام خللی ایجاد کند؟

باید توجه داشت که در برهه ای از زمان قرار گرفته ایم که هنوز بمباران 
شدید یمن و تشدید عملیات علیه مردم یمن تداوم دارد و موضوع دیگری 

که در آستانه مذاکرات صورت گرفت و یمنی  ها مجبور شدند برخی 
پالایشگاه های عربستان را هدف قرار دهند که واکنش به تحریم سوخت 
و انرژی مردم یمن بود. رویکرد عربستان در مذاکرات وین را نیز نباید 
نادیده گرفت. در آنجا هم ایران را متهم به حرکت در مسیر دستیابی 
به سلاح اتمی کردند. در مجموع به نظر می  رسد که سعودی  ها به خاطر 
وابستگی شدید به غرب نمی  توانند سیاست  های مستقلی داشته باشند 
و مواضع آن ها متاثر از مواضع آمریکا و انگلیس است. اخیرا هم که رفت و 
آمد مقامات سعودی به اسراییل زیاد شده و پیشنهاد تشکیل ناتو عربی را 
به آن ها داده  اند.مشخصا امروز توپ در زمین عربستان است اما متأسفانه 
نمی  توانند تصمیم درستی بگیرند. باید بتوانند درک صحیحی از وضعیت 
منطقه داشته باشند و بدانند که در حسن همجواری منافع زیادی برای 
همگان از جمله آن ها وجود دارد و تکیه بر دیگران سودبخش نیست. این 
اتفاقاتی که اخیرا در افغانستان، سوریه، و اوکراین می افتد نشان می  دهد 
که غرب فقط به قول ترامپ دنبال دوشیدن گاو شیرده آن هاست اما ایران 
در مواجهه با قطر نشان داده که به رغم اینکه آن ها گاهی مواضعی علیه 
ما اتخاذ کرده اند، ما در مواقع سختی و تحریم از آنها حمایت کرده  ایم لذا 
مثال قطر به آن ها نشان می  دهد که به یک همسایه قوی و قدرتمند بهتر از 
دیگران می  توان اتکا کرد. در همین راستا شاید پس از توافق در وین، روند 

مذاکرات ایران و عربستان نیز ادامه یابد. 
 علت اهمیت توسعه روابط با کشورهای همسایه چه مواردی 

است؟
باید توجه داشت که علاوه بر مسائل سیاسی و امنیتی، همکاری با 
کشورهای همسایه به خصوص برای ایران می تواند نتایج مثبتی نیز در 
حوزه اقتصادی داشته باشد. امروز یکی از ارکان مهم توسعه اقتصاد، حمل 
و نقل و ترانزیت است که مشخصا با توسعه همکاری با کشورهای همسایه 
می توان در این عرصه نیز ورود کرد و اقتصاد کشور را به سمت توسعه 
سوق داد. باید توجه داشت در برهه ای از زمان که کشور هنوز در وضعیت 
تحریم قرار دارد، دور زدن تحریم ها با همکاری کشورهای همسایه ممکن 
است و این جز با رفت و آمد و تعامل سیاسی ممکن نیست. از سوی دیگر 
بیش از دو سال است که به علت شیوع کرونا مرزهای کشور بسته بوده 
و محدودیت هایی در حوزه های مختلف وجود داشته است که با رفع این 
موانع می توان به این سمت حرکت کرد تا تعاملات بین المللی نیز افزایش 
پیدا کند و مشخصا همسایگان می توانند در این عرصه یک راه ارتباطی 
مطمئن باشند. به همین علت نیاز است تا توسعه روابط بیشتر در دستور 

کار قرار گیرد و سیاست دولت در این خصوص مثبت است. 
 عضویت در پیمان های بین المللی توانسته است تا ایران 

جایگاه خود را در عرصه بین الملل ارتقا دهد؟
عضویت در اکو و شانگهای مشخصا می تواند نتایج مثبتی داشته باشد 
زیرا با کشورهای جدیدی وارد رابطه می شویم که جغرافیای وسیع و 
جمعیتی زیاد دارند و همین امر سبب می شود تا بتوان به سمت استفاده 
از ظرفیت ها پیش رفت. ایران علاوه بر این با ۱5 کشور همسایه است که 
برخی عضو شورای امنیت هستند و برخی نیز در پیمان های دیگر عضویت 
دارند که می توانند تعاملی مثبت با ایران داشته باشند و از ظرفیت های 
متقابل در این عرصه استفاده کرد. مشخصا ظرفیت های شانگهای و اکو به 
گونه ای است که می تواند یک سوم جمعیت جهان را با ایران مرتبط کند. 
همچنین ظرفیت کشورهای اوراسیا نیز قابلیت دیگری است که می تواند 
در این عرصه به آن توجه داشت. در موقعیتی قرار گرفته ایم که باید تمامی 

این موارد مورد استفاده قرار گیرد. 
 آیا با وجود تحریم ها و موانعی که از سوی دولت ایالات متحده 
ایجاد شده، می توان در تعامل با سایر کشورها منافعی کسب کرد؟

این یک مانع بزرگ است اما با این وجود سایر کشورها نیز به منافع 
خود در همکاری با ایران توجه خواهند داشت. امروز آمریکا در حال مانع 
تراشی است و تلاش می کند تا عربستان را جایگزین ایران در زمینه 
تامین انرژی عراق کند. شاهد بودیم حتی در شمال کشور نیز برخی 
حاضر بودند لوله های انرژی خود را از عمق دریای خزر عبور دهند اما در 
این زمینه با ایران همکاری نکنند. چنین مانع تراشی هایی وجود دارد 
تا ایران منزوی شود اما روابط خارجی و تقویت حضور در پیمان هایی 
نظیر اکو و شانگهای که تحت نفوذ آمریکا نیست می تواند این تلاش ها 
را خنثی کند و موقعیتی ایجاد کند تا بتوان با کشورهای بیشتری در 
تعامل بود. پیمان شانگهای متشکل از کشورهای همسایه و کشور مهمی 
همچون چین است که تعامل تجاری بالایی با ایران دارد و به همین علت 
از اهمیت زیادی برخوردار است. ایران به تازگی در این پیمان پذیرفته 
شده است و مشخصا به زمان بیشتری نیاز است تا بتوان از ظرفیت های 

آن بهره جست. 
 در صورت عدم موفقیت در برجام این روش ها می تواند 

نیازهای کشور را برطرف کند؟
مشخصا ارتباط گیری صرف با همسایگان نمی تواند راهگشا باشد و 
ایران باید به سمت توسعه روابط با اروپا و سایر کشورهای جهان نیز پیش 
رود. نگاه سیاست خارجی هم باید به شرق و هم به غرب باشد. امروز توسعه 
روابط با اروپا، آمریکای لاتین و آفریقا می تواند گره گشای مشکلات کشور 
باشد زیرا این مناطق ظرفیت های بسیار عظیمی برای همکاری های 
مختلف دارند. باید توجه داشت که اتفاقات گذشته سبب شده تا دیوار 
بی اعتمادی میان طرفین در مذاکرات برجام بزرگ شود و کار برای اعتماد 
کردن سخت شود که مشخصا آمریکا در ایجاد بی اعتمادی نقش اصلی را 
داشته است. از سوی دیگر متن توافق نیز به نقاط حساسی رسیده است و به 
نظر می رسد باید در خصوص چند مورد تصمیم گیری شود تا توافق نهایی 
شود. خروج آمریکا از برجام کار را سخت و پیچیده و زمان بر کرده است و 
خود آمریکایی ها نیز به این امر اذعان دارند.  مسیر مثبت است و این روند 
مثبت بر مخالفین برجام نیز تاثیر گذاشته است. در گذشته شاهد بودیم 
که اسرائیل کاملا مخالف برجام بود اما امروز مدعی شده اند که اگر امتیاز 
زیادی به ایران داده نشود، توافق می تواند خوب باشد و علاوه بر این حتی 
اقدام به خرابکاری و اقدام تروریستی نیز می کنند. مذاکرات قطعا هنوز 
هم سخت و پیچیده و فنی است و بعید به نظر می رسد به راحتی به نتیجه 
برسد اما به نظر می رسد که توافق در دسترس باشد. شنیده ها حاکی از 
این است که توافقات زیادی شکل گرفته است اما همواره مواردی که در 
آخر رایزنی باقی می مانند بیشتر زمان بر هستند و دشوارتر می توان در 

خصوص آن ها به توافق رسید. 

 از سوي خلیل مختار در گفت وگوي اختصاصي با »آرمان ملي« تشریح شد:

 جزئيات تازه از آواربرداری 
 به روايت نماينده 

آبادان

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: کارین ژان پیر، سخنگوی کاخ سفید روز پنج  شنبه در کنفرانسی خبری گفت که برت مک  گورک، مشاور ارشد کاخ سفید در امور خاورمیانه و آموس هاچستاین، نماینده امور انرژی در وزارت خارجه آمریکا برای دیدار با مقامات ارشد ریاض راهی 
عربستان شده اند.وی در این رابطه گفت که تایید می  کنم که برت مک  گورک و آموس هاچستاین در منطقه حضور یافتند تا گفت وگوها در خصوص گستره  ای از مسائل از جمله فعالیت های ایران در منطقه خاورمیانه، اطمینان حاصل کردن از ثبات ذخایر انرژی جهانی و دیگر مسائل 
منطقه ای را دنبال کنند. این در حالی است که بسیاری از کارشناسان بر این باور هستند که آمریکا و عربستان در منطقه دچار زاویه شده و اختلافاتی میان آن ها به وجود آمده است که در این رفت و آمدها در تلاش هستند تا این اختلافات را حل و فصل و با مشترک قرار دادن ایران به 
عنوان یک هدف در این خصوص همکاری هایی داشته و از میزان اختلافات خود که در یک سال گذشته به صورت جدی مطرح شده اند، بکاهند. اختلافاتی که به نظر می رسد سبب شده تا ایران بتواند راحت تر سیاست خارجی خود را در خاورمیانه و منطقه رونق داده و روابط بهتری 

با همسایگان خود داشته باشد. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با محمدجواد جمالی نوبندگانی، نایب رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس دهم داشته است که در ادامه می خوانید. 

محمدجواد جمالی نوبندگانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

آمریکا در ارتباط گیری ایران با همسایگان کارشکنی می کند 
      ارتباط گیری با همسایگان به تنهایی کافی نیست      ایران بیشتر از ظرفیت های اکو و شانگهای استفاده کند

خبـــــر
عبدالرضا فرجی راد: 

صندوق پولی و کنوانسیون منطقه ای برای 
حل مشکل ریزگردها تشکیل شود

یک کارشناس مسائل سیاسی در واکنش به دستور رئیس جمهور 
به وزارت امور خارجه برای بررسی راه حل های بین المللی و منطقه ای 
برای حل مساله ریزگردها و آلودگی هوا گفت: مساله ریزگردها در 
درجه اول به تغییرات اقلیمی و در درجه دوم به مدیریت غلط منابع 
آبی در حوزه های بالادستی و پایین دستی برمی گردد. عبدالرضا 
فرجی راد گفت: تغییرات اقلیمی و مدیریت غلط آب منجر به کاهش 
وزن و پوکی خاک شده است که هنگام وزش باد به راحتی در هوا بلند 
می شود؛ طبیعی است اگر خاک رطوبت مورد نیاز را داشته باشد از 
زمین بلند نمی شود. این کارشناس مسائل ژئوپلیتیک افزود: این روند 
به علت تغییرات اقلیمی و پیشرفت های تکنولوژیک و افزایش نیاز 
کشورها به منابع و ذخایر آبی همچنان ادامه خواهد داشت. وی ادامه 
داد: الان در منطقه ما سه کشور ایران، عراق و ترکیه در این قضیه 
دخیل هستند. باید در مرحله اول دور هم جمع شوند و اقدامات آنی 
را در دستور کار قرار دهند که این بحران تا حدودی کاهش یابد. البته 
این بحران در مدت زمان کوتاه قابل حل نخواهد بود. فرجی راد بیان 
کرد: این سه کشور می توانند برای ایجاد یک دبیرخانه یا کنوانسیون 
بین المللی با اسم ریزگرد بانی شوند و در ادامه کشورهایی مانند اردن، 
سوریه، عربستان، مصر، قطر و کویت که در مسیر گرد و غبار هستند 
یا منبع ایجاد آن هستند در این کنوانسیون عضو شوند و از نظرات 
کارشناسان استفاده کنند. وی عنوان کرد: دبیرخانه دائمی نیز در نزد 
یکی از این کشورها ثبت شود و برای تأمین هزینه ها نیز یک صندوق 
مالی ایجاد شود. همچنین جلسه  اول نیز با حضور سران این کشورها 
تشکیل شود. این کارشناس مسائل بین المللی تصریح کرد: از طرف 
دیگر نیز می توان از طریق مذاکرات مقداری آب را روانه  هورهای 
خشک شده کرد تا مقداری از رنج مردم کاسته شود. فرجی راد تاکید 
کرد: شدت گرد و غبار در عراق بیش تر است و فکر می کنم تأثیر 
سدسازی های اخیر ترکیه در مناطق جنوبی و شرقی این کشور، در 
آینده بیشتر نمایان شود. این کارشناس مسائل بین الملل خاظرنشان 
کرد: آلودگی هوا در مناطق غربی بین النهرین از جمله سوریه و اردن 
و همچنین در مصر و عربستان وجود دارد که نشان می دهد این یک 

چالش منطقه ای و نیازمند کنوانسیون منطقه ای است. 

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

معاون وزیر ورزش دولت گذشته: 

ان شاءا... دیگر ورزشی ممنوع نمی شود
دکتر مهین فرهادی زاد جزو اولین مدیران ورزش زنان 
بعد از انقلاب است. از سال ۶3 مسئولیت داشته و در دولت 
دوازدهم بالاترین سمت خود یعنی معاونی وزیر ورزش و 
جوانان را هم تجربه کرده است. مهین فرهادی زاد می گوید 
از همان شروع کار تا زمانی که معاون مسعود سلطانی فر 
شد با چالش های متعددی روبه رو بوده؛ چالش هایی که 
گاهی او را در تنگنا قرار داده اند. می گوید عمرش را در 
ورزش زنان سپری کرده و به خاطر این از بسیاری امتیازاتی 
که می توانسته به دست آورد چشم پوشی کرده. بخشی 

ازگفت وگوی او با اعتمادآنلاین را می خوانید. 
 کدام دولت خدمت بیشتری به ورزش زنان 

داشت. 
آقای  دوره  در  زنان  ورزش  کار  پایه  و  اساس 
هاشمی رفسنجانی بود. ایشان زمانی که در بسیاری از 
استان ها ورزش برای زن ها اصلا تعریف نشده بود ، خانم 
هاشمی با حمایت پدرش شرایط را فراهم کرد. در مجموع 
طی این دوران سرعت رشد ورزش زنان خوب بوده. گاهی 
کند شده و گاهی تند. دلیلش هم این نیست که برخی 

مخالفند. 
  مدیران رده میانی تاثیرگذار هستند ?

باید تلاش کنیم و کمک کنیم. جلوی ورزش زنان را 
نمی شود گرفت، ولی جایی که ممکن بود محدودیتی ایجاد 
شود و یک فرهادی بیاید سر کار و مثل همین حالا که اتفاق 
افتاده ما باید بیاییم کمک کنم و آگاه شان کنیم. بازی های 
المپیک در این دوره برگزار شد برای اولین بار مسابقات زنان 
پخش شد. حتی در کاراته. خیلی تلاش شد و من واقعا از 

صداوسیما متشکرم... 
  سبک مدیریت آقای سلطانی فر در حوزه ورزش 

زنان چطور بود؟
خدا را شاهد می گیرم من ایشان را به اندازه سایر 
همکارانم نمی شناسم اما ایشان این ویژگی را داشت که 
در کار بخش من به هیچ وجه، نه اینکه دخالت نکند چون 
بالاخره مقام مسئول من بود ولی آزاد بودم در ارتباط با 
کارهایی که می خواستم انجام دهم. همه کارها را خودم 
می کردم. البته شنیدم که می گویند ایشان ممانعت به عمل 

می آورد ولی این طور نبود. 
  خانم هاشمی گفت ایشان و شما حاضر نشدید 

به خاطر ورزش زنان ریسک کنید. 
من یک جواب دیگر بدهم. من اعتقاد دارم وقتی یک 
کسی، خودم را نمی گویم، می آید از زندگی اش می گذرد 
و از امکاناتی که می توانسته بگیرد که استاد تمامی 
بوده می گذرد و با حقوقی که همه کارمندان می گیرند 
بازنشسته می شود و تلاش می کند و در معرض بیشترین 
تصمیم گیری های سخت قرار می گیرد، چون خیلی ها 
حاضر نیستند همیشه پاسخگو باشند و مصاحبه کنند، 
وقتی شخصی می آید و بحثش خدمت به مردم است نباید 
خدماتش فراموش شود. ممکن است یک جایی هم کاری 

کند که مطابق سلیقه شما نباشد. ما نمی توانیم این فرد 
یا مدیری که ساختیم و خودش تلاش کرده و از خیلی 
مواهبش گذشته با دو کلمه نمی گویم خرابش کنیم، به او 
آسیب بزنیم. او که کوچک نمی شود. کار خودش را می کند 
و اعتقادات خودش را دارد. اما با این رفتار ما به جوان ترهای 
در این مسیر می گوییم اگر بیایی و در این مسیر حرف ما را 
نزنی همین  آش و همین کاسه است. این شیوه غلط است. 
فرهادی زاد یک شخصی مستقل است. نه سنش سنی است 
که نفهمد و تحلیل نکند و نه بی تجربه است. برنامه های 
متعددی با کمک خود شما انجام داده و تجربه کسب کرده. 
ما باید به این تجارب احترام بگذاریم و کمک کنیم و تقویت 

کنیم مدیران مان را. 
  این جواب به خانم هاشمی بود؟

حالا بالاخره دیگر. ایشان دوست عزیز من است. 
  آقای سلطانی فر پرسپولیسی بود؟

خدا شاهد است در جلسات هم مطرح می کردند و این 
بنده خدا عنوان می کرد من نمی دانم چرا به من می گویند 
پرسپولیسی. من نمی دانم و چیزی هم در این فضاها ندیدم.  

  پیش بینی تان از آینده ورزش زنان چیست؟
نمی تواند ایست کند. راهی ندارد جز جلو رفتن. مطمئنا 
برای دور بعد روی مدال آوری دختران در المپیک کار 
می کنیم. ورزش دست فدراسیون هاست. در فدراسیون ها 
که کسی جلوی شان را نگرفته. بروند کار کنند. مگر در 
همین فدراسیون بیماران خاص به من می گویند زن ها 
نیایند؟ خدا شاهد است که این طور نیست. با توجه به 
اینکه ما در دوره قبل مسابقات در نیوکاسل توسط زن ها 
مدال های بیشتری آوردیم تصمیم گرفتیم زنان بیشتری 
را راهی مسابقات کنیم. این کار را هم می کنیم. چه کسی 

می خواهد جلوی مرا بگیرد. 
  به خاطر اعمال محدودیت های وزارت ورزش 

جدید چشم بعضی ها ترسیده. 
 نترسند و بروند جلو و کارشان را بکنند. 

 ما در اردوهای ورزشی زنان کلاس آموزش نحوه 
استفاده از اینستاگرام داریم؟

ما درسی داریم تحت عنوان آسیب های فضای مجازی 
و کمک به مربیان و ورزشکاران برای چگونگی حمایت از 
خودشان در فضای مجازی. دکتر متین فر استاد دانشگاه 
است و بسیار قوی تدریس می کند. اتفاقا ما از طریق 
کمیسیون همبستگی مباحث مختلفی را از طریق اساتید 
مطرح کردیم و یک بحثش همین است. کتابچه ای است که 

دراختیار مربیان قرار می گیرد. 
   از ورود زنان به استادیوم در بازی ایران- کامبوج 

بگویید. 
در بازی ایران و کامبوج قرار شد زنان وارد استادیوم 
شوند. من همکاری شورای فرهنگی زنان را به صورت 
کامل در اختیار داشتم. یعنی رفتیم توجیه کردیم و 

توضیح دادیم. 

 گزارش حادثه متروپل در صحن علنی مجلس بررسی می شود
 سازه های موجود متروپل وضعیت مطمئنی ندارد

 ممکن است سازه های دیگری نیز در محل حادثه فرو بریزد
 در وضعیت ناپایداری سازه ها نمی توانیم آواربرداری کنیم

 شهرداری در وقوع حادثه متروپل کوتاهی کرده است


